
Oświadczenie złożone 

przez senatora Adama Szejnfelda 

w dniu 18 grudnia 2022 r. 

Oświadczenie skierowane do prezesa Rady Ministrów Mateusza Morawieckiego 

Szanowny Panie Premierze! 

Po agresji Federacji Rosyjskiej bardzo wiele osób w Polsce zupełnie spontanicznie ruszyło z pomocą dla 

ukraińskich rodzin uciekających przed skutkami wojny. Wiele z tych osób podjęło pomoc, oferując 

Ukraińcom swoje mieszkania, domy, a nawet wielkomieszkaniowe obiekty. Państwo wprowadziło dla nich 

rekompensaty finansowe, lecz w okresie tych pozytywnych emocji nie dla każdego załatwianie formalności 

było priorytetem, gdyż najważniejsza była sama pomoc uciekinierom. Co jednak najgorsze, przepisy 

zmieniły się w czerwcu br. i weszły w życie bardzo szybko, bo już od 1 lipca, a nie każdy pomagający je 

śledził. 

Dzisiaj w wielu przypadkach właśnie z tego powodu pomagający mają problem z uzyskaniem finasowania 

swojej pomocy. Tak jest m.in. w gminie Trzcianka w powiecie czarnkowsko-trzcianeckim w Wielkopolsce, 

dlatego burmistrz Trzcianki apeluje i prosi o stworzenie takich możliwości, aby gmina Trzcianka mogła 

pozytywnie rozpatrzyć wnioski swoich mieszkańców, którzy swoją postawą w znaczący sposób przyczynili 

się do pomocy obywatelom Ukrainy, a którzy nie dopełnili w tym zakresie formalności w wymaganym 

terminie. 

Ludzie, o których mowa, byli jednymi z pierwszych osób w Trzciance, które podążyły z pomocą 

w zakresie zakwaterowania i wyżywienia dla obywateli Ukrainy. W okresie od 28 lutego do 10 lipca 2022 r. 

przyjęli i otoczyli opieką 17 obywateli Ukrainy. Udostępnili im własne mieszkanie i zapewnili godne 

warunki życia poprzez zakup pościeli, kołder, materacy, niezbędnych produktów higienicznych 

i spożywczych. Niestety, ci państwo nie złożyli wniosku o przyznanie świadczenia pieniężnego z tego tytułu 

w terminie 30 dni od ostatniego dnia okresu objętego wnioskiem, a zgodnie z art. 13 tzw. ustawy pomocowej 

termin ten jest wiążący. Część goszczonych osób wyjechała z Trzcianki już w czerwcu, a część w lipcu, 

wniosek zaś wpłynął do władz dopiero pod koniec sierpnia. Zainteresowani tłumaczą ten stan nieznajomością 

przepisów zawartych w nowelizacji ustawy o pomocy obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem 

zbrojnym na terytorium tego państwa po zmianie, która nastąpiła 8 czerwca, z mocą od 1 lipca. 

Niestety, wprowadzone wówczas zapisy usunęły możliwość bezterminowego składania wniosku 

i wprowadziły obowiązek złożenia wniosku o świadczenie pieniężne w terminie miesiąca od ostatniego dnia 

okresu objętego wnioskiem (art. 13 ust. 1e ustawy w obecnym brzmieniu), a gminę zobowiązały do 

pozostawienia bez rozpoznania wniosku złożonego z uchybieniem terminu (art. 13 ust. 1f). 

Z tego wynika, że pomoc mogłaby być udzielona, ale być może jedynie po dokonaniu takich zmian 

prawnych, które dałyby dla urzędu wojewódzkiego oraz gminny podstawę dokonania zadośćuczynienia 

mieszkańcom gminy Trzcianka, którzy istotnie przysłużyli się rozwiązaniu problemu z napływającą wówczas 

do gminy falą potrzebujących wsparcia obywateli Ukrainy. 

Panie Premierze, na pewno takich przypadków dotyczących ludzi szczerze niosących pomoc uciekinierom 

z Ukrainy kosztem swoich rodzin jest więcej. Pragnę zatem wskazać Panu Premierowi ten problem jako 

wymagający pilnej interwencji w imię solidarności i społecznej sprawiedliwości, zarówno naszej wobec 

Ukraińców, jak i państwa polskiego wobec własnych obywateli. Jednocześnie pragnę zapytać Pana Premiera, 

czy Pan Premier podejmie się tego społecznie ważnego zadania rozwiązania opisanego problemu. 

Z poważaniem 

Adam Szejnfeld 


